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Well, I've got one or two odd things but not...

(noises)

I'm afraid my views on these (i.e. the list of names) are not productive.
Not at all?

Well practically - no - I think nothing, except negatives, identifications
and saying, you know, "irrelevant".

Yes, well shall we go through them one by one?

To some extent I've written a scribbled note on them.

Andreas?

Andreas must be Andreas MAYOR, Tess's brother, I imagine - and he is - he
must be - yes. He is a member of the Reform.

Povl ANDERSEN means nothing?

No. No, nothing at all. That we know.

Andy REVAI, yes.

That must be Anne BARNES.

Wife of George BARNES.

Wife of George, yes, that's the Millington Road address. And I take it
in a good many cases you've identified these by the addresses...

Well that must have been, yes.

Quite. Well David ASTOR, I imagine you know all about him - I don't
know much about him,

You know him, do you?

No, the only one I know is Michael, who is not I think even a brother,

I think he's a first cousin. But Guy did know David ASTOR rather well,
I know,

Dating from when?

It Should have guessed Eton.

Oh, at school.

I think so, I'm not - that you could check. But I should have thought
so. It was a name - I don't think I've ever met him - it was a name

that used to occur at Cambridge, (pause), and that would fit.




W R W R w B 0w =

Yes. Quite. I was going to say the BARNES, have you anything to say
about them? Either George or ...

No, nothing. He's dead, isn't he? No nothing relevant at all. Not
the faintest trace of interest. No, I think without any doubt.
Geoffrey AVORY.

Geoffrey AVORY - I don't think I've ever met him but he's a name - is
he Foreign Office?

Well I'm not sure.

And he oceurs later in a different context, doesn't he. Somewhere we
come to him., (i.e. later in the list).

You've never met him?

I don't think - not as far as I know. It's a perfectly familiar name as
a friend of Guy's, but I don't - can't think any more, except that I
thought he was Foreign Office. Roger de CANDOLE - spelt wrong
incidentally - he's Foreign Office, isn't he?

Well I honestly don't know.

I don't ...... neither of them ...

I don't know anything asbout either of them.,

No, neither of them means anything relevant to me at all. Hermione
BADDELEY is 0.K. Barbara, can't do, but presumably you can get that ...
I don't think we have in fact identified Barbara.

You haven't?

Post war. In fact I'm sure we haven't because er ...

You would have put it, you would have - yes.

Doesn't mean anything to you?

It can't be Dennis PROCTOR's new wife, can it? She is Barbara.

Is she?

But I simply don't know - I don't know whether this address would fit, and
I don't know where her family lived. If it's only just post war, um...
Well, when did they marry?

Well I can't think - I keep wondering whether they married before Guy
went., Now I remember Guy was definitely there when Varda committed

suicide, because there was a very painful episode ... Whether he was
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still here when Dennis remarried I shouldn't like to say. Anyway, if
it is that Barbara it's not relevant. I'm afraid I can't help you.
Ernest BARKER, well, yes. He's a lawyer. George BARNES: His mother
(Mrs. BASSETT). Ben is certainly NICOLSON. Ben NICOLSON who was my
assistant at the Lord Chamberlain's Office. Well Lennox BERKELEY, you
know, musician. Lord BERNERS is now dead, anyhow irelevant.

Beryl?

Oh, I've no idea. Oh, well that's - er - presumably you could identify
her,

Yes.

Now Bill I think must be Billy - anyhow it's sex not politics - the name
comes later. There's a paper and I'd forgotten this but I did come
across it just now when I was going through again much later on, and he
was - (pause) - No. Sorry, I don't know. No, his addresses don't --,
He was - there's a Billy mentioned later who was down in, stationed in
Billericay in Kent or Essex.

Essex.

And I thought for a moment his name would come to me - later, but I don't
think that leads - no that doesn't mean anything. No, I don't know.
That's my mother (Hilda BLUNT). Bobby GRANT, whom I don't know but I
know the name.

That was sex, was it?

Er, he was American - was he the American who was at Eton?

I'm really not sure.

I've got a sort of idea but I don't think there was anything sinister.
Lionel BOOTH, if that's the address, was probably the landlord, or
something like that. Ralph BREWSTER - Harry - that BREWSTER I don't know.
Harry ELLIS, there was - he was an o0ld Kings man who was not at all a
close friend of Guy's. I think that must be a personal concern, not
relevant at all. BRIDPORT was probably an Eton friend I should think.
I don't know what his family name is. Don't know. Don't know,

This is Christopher BROOKE for the record.

Christopher BROOKE,

| W
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And David BRYNLEY.

David BRYNLEY - I don't - do I know?

No. We were trying to find a David, weren't we?

Ah yes, David HEDLEY. Z

That ﬁas it, that's right.

No, David BRYNLEY I don't know. BULLOC§1__0. Francis BURDETT, no.
Well that's Mickey BURN and Stella;/i\;gke it, is his wife, I don't
happen to know.

I don't know whether we have talked about them - I think we did mention--
I think we have, yes.

Is that a name that you could --%

That was originally sex and then I should have thought, pure sort of,
you know, iptellectual friendship.

Yes, there's a strong»le}t-wing element there, isn't there?

Is there, is there? I didn't know that.

I think so.

Well then I simply wouldn't like to say in that case. But certainly he
never came up in fonversation between Guy and myself in any relevant way.
Is it more left-wing than just sort of New Statesman?

This is my difficulty, because I don't know all these cases ...?... all
the details I should, and I didn't attempt to brief myself on this, I
mean the names I do know we shall come to.

Yes, but I should have thought that Mickey BURN was simply an honourable,
you know, sort of New Statesman, old fashioned socialist. But certainly
never mentioned by Guy in aqxciigggter way. That I've never heard of,
CAMERLYNCK-GUERNTER. GherTes, well I don't know.

Yes, I think he must be ...%7..., you don't know?

No, I don't know and I don't know anyone - Wadebridge - No. I don't
know anyone of that address or anyone who{would be likely to have stayed
there. John CHICHESTER was an Eton friend, I think.

Chris?

85 Eaton Terrace. Don't know, could it be ISHERWOOD? Doubt it, no, it




VU deuKE]
i

doesn't sound the right address.

I don't think so.

Well that certainly, Cris, 117 I don't know. 118 "D" & "B" I've no idea
at all nor of the address. 119 David HEDLEY, we've talked about him,

We still haven't cleared up, have we?

No.

I don't know how this stands, weﬁwere going to get a photograph of David
HEDLEY ..e?ees

I don't honestly think that would help, I think I know what he looks like.
Yes, but I mean the most --

And T think I know that that is the person I mean.

You mean this is the man who went to America?

Yes.

The Eton friend who went to America?

Who went to America and about whom Guy I'm sure said "You know I'm sure
he's doing this" not "I know" but "I'm confident".

But when we discussed it before I thought there was still an element of

doubt that you were not convinced that we had got the right David.

Well, no. I thinkd&gﬁfﬂé.: Well, I'd like to see it but I'm tolerably
confident =

That it's the right one.

(Pause).

The only thing that I would - should be very grateful if you could check
is that I've got it in my mind that he's dead - and he died quite young.
If sc that would more or less clinch it but I'm pretty certain it is - and
you had some letters from the Statesfor -

Yes, connected.

Yes, in connection with the Statej, yes. The letter saying: "If you
answer write to near Washington".

That's right.

No, I don't feel much doubt about that. DELASOTA, nothing. However do
you pronounce that - DEWICK I suppose.

DEWICK I suppose.




And Dick - nothing.

Well, some of these I suppose you would be able to identify if you saw
the letters themselves, do you think?

I might, yes -

Well Dick presumably by his handwriting.

Yes. 7Yes, I shouldn't be good on handwriting but I might from context
and there might be a reference (pause).

Well, where we fail to get an identity and if there seems any point in
going further I can bring you -

I very much doubt it, I'm afraid.

No, it doesn't - I imagine -

God knows Guy was indiscreet in keeping those papers but I shouldn't
have thought he was indiscreet in having letters - that mettered.

I think the real purpose of going through this list is to provoke your
memory on people who could be -

Yes, and I'm afraid it hasn't done that - frankly. I've got one or two
which are not %'Eﬁk% you about but - don't know at all
DICKENSON. DILLON - well, he comes later on - well, wasn't he S.0.E.?
Agein I simply don't know.

I think - I've got a sort of idea that he was tied up professionally.
DOBBS I don't know because I began writing "his housemaster" but that's
F.W. and the other may be - I don't know - may be a relation. Hugh is
certainly Hugh EASTON. Douglas - oh, DAVIDSON. You could probably
check.

Who's he?

He's a nice old Bloomsbury painter. He is now dead - his elder brother

is still alive but I think quite irrelevant - I think it must be that
because he certainly lived in Bloomsbury. Duncan GRANT, painter from
" Charleston. DUNDAS I don't know. Hugh EASTON you've already had.
Eve - I don't know. Was his mother's name --?

=~ But I don't think she --

She obviously would not sign it like that. Elise - Elise, I confuse

with Elaine - Elaine was David's =
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That's Elaine FINLAY,

Elaine FINLAY was David's friend.

Yes.

Elise I can't think. Nor the address. This is Charles FLETCHER COOKE
whom we've talked about.

Yes, we have.

David FOOTMAN, FORSTER, Fred - is that the Foreign Office Fred - WARNER?
I don't know - I mean I don't think it would have been -

It would have been indicated? Well, then I don't know. The only thing
that I was wondering was that a great many of the Travellers, of which
he is a member, certainly does visit the East India Club in the summer.
Shall I put a query or -

Was a member of the Travellers?

Was a member of the Travellers and might therefore be ......?ecece.
FULFORD - no. Geoffrey - I do know - I can't remember his name but it's
irrelevant, and I could if I thought for a long time. Geraint - has
Goronwy got a brother called Geraint?

I don't know.

I see someone not myself has written this and I think -

That he's got a brother -

~J o
~,) \ 8

That he's got an elder brother cslled Geraint whom I know nothing about,

). b f1 &

who I've never met and I think is rﬁther remote from Goronwy but I think
that might be.” Yes, that's DILLON, presumably the same.

Yes,

GLADSTONE was either his - no he wasn't the landlord at Bond Street but
he was somehow involved - I'm not sure that Guy didn't take the flat over
from him - I think thet's the answer. I know he was involved there.

I don't know his address. Gordon - don't know. GRESHAM Hotel - not
important. "Guy" - don't know, ("H") don't know, ("H.B.") don't know.
John HACKETT - wasn't he S.0.E.?

Yes, he was connected somewhere.

I think he's sort of ........, HANCOCK - don't know. Colin HARDIE - he's
Magdalen, Oxford.

(W k=S
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Yes, he's the Colin HARDIE of the office.

Oh, of course. I'd forgotten, yes.

Must be.

Yes. (pause) Was he in our office - in 5.

Yes, there was a Colin HARDIE in 5 who is now at Oxford. Do you
remember him?

I know him very well but I'd forgotten he was ever in the office.

Well I don't think I'm going mad - I'm sure he was there during the war.
(long pause)

You've no recollection at all?

I know him very well indeed but I never associated him with the office.
I knew him when I was first at the British School in '33 and I've seen
him fairly often since.

There was certainly a Colin HARDIE in the office, he was at Blenheim I
think,

Well then, I'm mad. Anyhow, he's irrelevant. But that's very
extraordinary.

When you say he's irrelevant -

I should have thought of no interest. He was a friend of - Kemball.
Kemball?

Kemball, yes. Yes, it's true he was at Blenheim and I hardly saw him
at all during that time. No. You're perfectly right.

Well he was a Marxist -

He's a violent Catholic -

According to Kemball. He's a Catholic now - he was a convert.

Yes. And through his wife. 1I'd absolutely forgotten he was there.
(in a whisper) No I associate him entirely with Rome and Oxford.
Well, he was a self-avowed Marxist as far as - if I'm to believe Kemball.
But he's so immersed in theoretical ...?... he was a very, very unreal
character who exists now perfectly happily and rather regrettably on a
sort of high Catholic plane and writes on Dante. (pause).

He knew Guy before the war, didn't he? - Well, he knew you both.
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He knew him - yes, well I knew him long before the war and he met Guy
through me on an occasion that dates back to two or three years before
the war when Guy and I were driving in Italy and we spent a day or two
at the School when Mortimer WHEELER Qé) was still there. It must have
been quite early - in 1934 or '35 and we met him then and I suppose we
must have seen him a certain amount later - not very much actually.
He went back - he was Director of the British School until - from '33,
from October '33 - I know that exactly because I went there until I
should have thought about '36/'37. And Guy must have met him a certain
amount afterwards, and I know got on very badly with his violently
Catholic wife who is as it might be sort of Laurence Binyon and -

That's right, but it wasn't Binyon it was =
Who was it? Anyhow she was violently Catholie,

Yes. Well, you don't think there could be anything there? One that's
always worried me slightly.

I shouldn't have thought .....(whisper) And anyhow he went immediately,
didn't he?
He went at the end of the war, yes.

No I'm absolutely sure .......(whispers). No, I should have said a
hundred per cent no.
Well, what's next?

Tommy HARRIS, Margot HEINEMAN we've talked sbout. Jackie HEWITT we've
talked about. HIRST - I don't know but Colin BROOKS was a - well, a
well-known figure.

Yes, and indeed you ran him as a source, didn't you?
Well, whether he was a source or whether he was a suspect I can't really
remenber - I'm sorry my voice is going, forgive my croaking. I caught
a cold while I was away. No, wasn't he a near-Fascist and I think was -
didn't he have a daughter in the office?

I didn't know that.

Did he, I think, I think - I'm sorry I thought you were talking about
Colin BROOKS.

I am talking about Colin BROOKS. Didn't you try to use Jackie on him?
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Oh yes. ..... No we might have. We primarily had tried to use Jackie
on a Fascist priest somewhere out in Ealing - it didn't work at all.

I think we might have used him on - yes, I think he is queer. But he
was the near Fascist, the friend of (?) and all that, yes.

HOME-RIGG don't know, HOUGHTON don't know. HOWARD we discussed.
Michael HOWARD is now a Professor of Military History at London University
and a member of the Reform Club - and I think no more than that., Able
chap. HUBER don't know. Barbara HURFIELD don't know - whether that
could ...... with the other Barbara I don't know. 014 Edward HUTTON -
if he's still alive he must be over ninety now - old art historian.
Peter HUITON's his son with a very strange character and a great friend
of Guy's and was in the Foreign Office Press Department, wasn't he, for
a time,

Yes, I do know that.

I'm fairly sure of that and then either married - no he couldn't have
inherited money - I think he married and simply threw the whole thing up
and went and farmed in Devonshire or Cornwall - right down there. Was
slightly left-wing but in a very mild way and I should have thought - < g
6ou know) - but he was in the Foreign Office Press Department, I'm sure.
And an old ..?.. friend?

Yes, yes very much. ‘?%Yf.:lj?Tf?:..... in Somerset. Ian I should guess -
well I could probably tell from the letter, that handwritigg I would
know. Probably Ian ROBERTSON who is now at the ﬁiéggégiégéggém. A
very great friend of Eric KESSLER, but irrelevant.

But he knew KESSLER before KESSLER came here or ...?

Um (pause) No he must have known KESSLER - KESSLER came here at a very
early stage, didn't he?

Long before the war?

Long - oh yes, long before the war, yes. As a journalist and, in fact,
Ian was his great love. A romance. '-James POPE-HENNESSY who could
have been a Cambridge friend and Reform Club. I think he's a Civil
Servant, but I doubt if he's relevant at all;] Jim LEES we've talked

about, haven't we? Not that I know very much but he certainly goes back -
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Nottingham.
What?
Nottingham or Durham,
Nottingham or Durham or something, yes. And also a friend of Kim,
Joan, don't know. John - yes that would be John SPARROW, that's right.
That I don't know, that John. Well that also - that must be =-. Rolf
eSS (ER v ¢ ballten obouk . WAIXEILL weu tolkud ebg it -

KATZ we've talked about.A Dennis LANGFORD - (pause) no, I don't --
LAPSLEY = elderly American snobbish don at Cambridge. Laurence - is
that GRAND?
Yes that is GRAND - Laurence GRAND - of course that's - I think we must
know that.
You must know it but I'm rather surprised at - at his signing it with a
Christian name. I should have thought their relations were such that
they would be "BURGESS" or possibly "Guy".
Nothing?

Oh surely not. I mean GRAND went to India in '41 or forty something but
I should have thought that very doubtful. LAWSON - don't know.
Rosamund - well, we've talked about her. LEVEN - I feel I ought to -
LEHHANN

it doesn't mean anything to me at sall.

That's Richard LEVEN for the sake of the record.

Yes. Looks like it. Lily - no idea. Lindesay - no idea. What does
X.D.0, mean? Probably some kind of naval - I think that's probably a
naval boyfriend. LOMBARD MURPHY doesn't mean anything to me. David
LUBBOCK - there was a whole tribe of LUBBOCKs at Eton many of whom - I

think some of them were friends of Guy's but I don't actually know who

David was. | Norman LUKER was a close friend of Guy's - I've no reason to

think that there was any sinister connection but he was a great personal
friend and he was of course anti.

Anti what?

Anti establishment and whether he was really left-wing or not I don't
know.

What did he do?
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He was at Cambridge and then the B.B.C. - I think he was B.B.C.

Yes. When you say Cambridge you mean they were up there -

They were up there - I think they were undergraduates together. But

I don't know - Norman LUKER might have been younger. And I rather think

he was also a friend of Kim's. I know nothing sinister at all but he

was on the intellectual s%ggzj MACONACHIE - yes, that's the B.B.C. isn't
it? Paul MATHEWS - member of the office. MAITLAND - well that was
probably a friend of Peter POLLOCK's - oh no, sorry he was a Black Watch -
No, I don't, Arthur MARSHALL - you know about I think. Maudie - no
idea. Robin MAUGHAM - we've talked about, well --

I don't think we have - no.

I don't think there's anything to say. He was incidentally a very great
friend of George KLIXBULL.

Robin MAUGHAM?

Robin MAUGHAM, yes. He more or less sort of took him on after Guy but
that's all irrelevant.

Hector McNEIL?

Sheila McNEIL was Hector's wife, wasn't she?

May well be, yes, I think so.

Yes, yes that's right. MELVILLE - don't know. It's a faintly familiar
name but I caen't remember anything. That was his mother (Mem). That
was a boyfriend (Merle des Isles). Michael - don't know. Don't know

(referring to Michael). That's obviously Michael BERRY isn't it?

i - s
Yes. Pr o5l

Philip MONSON =~ don't know. Peter MONTGOMERY is a great friend of mine
in Northern Ireland - not relevant.

Well, this is - sorry - Michael in the Foreign Office.

Yes.

STEWERT do you think?

Might - yes - might be. Yes, but what I've never been quite clear is
how well Michael STEWART and Guy knew each other and I knew Michael
STEWART in rather a different context - in a museum context and I don't

remember at all clearly how well he and Guy knew each other. They did
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a certain amount during the war didn't they?

Well, ....

Was he in the same department or..?

No.. well, I suppose they were in a sense although Guy was in London and
Michael STEWART must have been ... he was in the Ministry of Information
but I think he was abroad during the war.

But didn't he actually go into the Foreign Office?

Yes, later.

He did later - oh indeed he's still there.

That was after the war.

Yes.

Well, we did talk very briefly about Michael STEWART but it was a time
when we hadn't got the machine with us - I wonder if we could go back to
him but let's go through the list and then go back and talk about him.
Yes. I don't know if I've got anything to say much about him but anyhow
I'll come back. Nancy I believe is certainly CUNARD but I've no doubt
the address can be checked. Nannie is presumsebly Nannie. Con O'NEILL -

is he still in the Foreign 0ffice?

My I think so.

4}
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Harold NICOLSON -
F'Were they (Con O'NEILL) - I mean how did this arise, do you know? Did
they associate -
Oh, goes back a éong way. Con O'NEILL was at Oxford, wasn't he? i'm
pretty certain so it's not a BGambridge - I thought he was a Fellow of All
Souls. I should have thought that that was certeinly a pre-war

connection, conceivably through Goronwy or through All Souls - Guy had a

"o TEI

number of friends in All Souls, John ' and people like that:\and I
~_’-should. have thought that that went back - Con - Guy was certainly a friend
of Con O'NEILL when he resigned and did he resign over Munich? I think
he did. He made one spectacular resignation - well not spectacular but
important, he resigned as a matter of principle and I should have guessed

because of Munich which would after all put it back to '38 and then came

back during the war.
~




I don't know what date this is =

Doesn't say, I'm afraid. But they were certainly friends well before
the war and later not very close friends but Guy had very great
admiration for him but again I should have thought - I mean - nothing,
nothing that I know. But certaihly a - I mean a conscious political
admiration for him. Nigel - the only Nigel I know is his brother, Guy's
brother. Whether he was ever at Sheringham I don't know. What does
KUH mean?

He was a journalist.

Oh well, then it wouldn't be. Oh yes, then it can't be, it must be
another Nigel. Elene - Harold's secretary - don't know. Gene PARKER -
no idea. Pat - I don't know who that would be. Pat LLEWELYN-DAVIES
we know. Humphrey PAUL - an old fellow - a member of the Refora Club,
now dead. Well probably not relevant (muttering names referring to
PEPPER etc). Now I'm very much puzzled by that - Aunt Peggy - it may be

a sort of queer joke but I'm fairly certain he hadn't got an Auntie Peggy

but of course it may be - you see the thing is people'like Arthur MARSHALL -

who - (quite inaudible - laughing) - we might just look at it but it did,
you know, hold me up for a moment, and two, one from the Adlon one from
es+s(USA). PETERS presumably was the old S.0.E. figure, Commander PETERS.
He was killed quite early on. It was D. rather than S.0.E. Socrates
PETRIDES - don't know. What a curiously Greek name to come from
Marlborough but ¢/o G.P.0. - probably in the Army. PFEIFFER we know
about. PHILIP - no idea. Johnny PHILLIPS - irrelevant - drunken and
dead. You know all those. (H.A.R. PHILBY, H.St.J. PHILBY, Claire
POLLOCK, Peter POLLOCK). PREW I think was a boyfriend, I'm not certain
but I think so. Dennis and V - well Varda was Dennis' first wife.
Lettice RAMSEY was - well, have we talked about her?

No, I don't think we have.

She was Frank RAMSEY's - she was the widow of Frank RAMSEY one of the
great mathematicians at Cambridge .¢ec....... She was very left-wing
indeed in well the Spanish Civil War period and a great friend of John

CORNFORD - not I should have thought so much James but of that lot. I




should have thought perfectly open. I've no idea eese...o.. since then -
I'm sure nothing sinister and - but very strong and I'm sure extremely
active in collecting money for things. Good causes etec.

That was what - ?

This was - yes she was really - that's her job being a photographer.

There was one moment when I think Guy thought he might contemplate
marrying Lettice - I don't think it was a very serious proposition but

he was - he was certainly a very close friend and had a great admiration
for her.

And she was living in Cambridge, was she - after her husband's death?

Yes. He died - oh, a long time - he died relatively young in I should

have thought about '32/'33 and she went on living there as a photographer -

very good photographer and - you know - sort of mixed very much in with
intellectual circles. And was a powerful figure in the Spanish Civil
War period but I shouldn't have thought in any way involved. RANSLEY -
don't know. REED - don't know. Goronwy we've talked about. Andy
we've talked about, I did tell you didn't I that he's got his - ?

Yes, you told me.

John RHODES is a name that is familiar to me and I simply cannot put
anything with it - I rather think that's probably a boyfriend, possibly
he's a friend through Geoffrey WETHERED and that's Victor's, that's Mrs,
ROTHSCHILD, Victor's mother. Tess and Victor, Steven RUNCIMAN we've
talked about. Sandy - vaguely, I think a boyfriend. I thought when

I looked at that I wrote F.0., was it - 2

SCOTT?

SCOTT? Wasn't he - then I saw the address 10 Bond Street. I believe
he was also involved in some way in the landlord business but I think he
was F.0.

I honestly don't -

Anyway I don't - . That must be the Selby Darby, I think spelt that way
who was a very old friend from Cambridge days, whom I probably myself never

met but - boyfriend. SEYFERT - know the name but can't put anything to it.
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SHELDON - don't know ........ SIMPSON - irrelevant. Orford St. JOHN
was a friend of Jackie HEWITT and mine = irrelevant. Stuart - don't
know. [ There was always that mysterious telephone call from STEWART,
wasn't there?

Well what did happen - it's one of the things that I'd like you to tell
me again =

Well, what heppened on that - yes well, incidentally of course that call
was from the Reform not from the Travellers. I don't really know exactly
when but on anyhow one of the blackest days, I went in and the recretary
said "someone called giving his name as Stewart" and this I forgot, I
think you or someone reminded me of it, rang up long distance from
somewhere very far north, I mean whether it was Newcastle it was a long
WaY 8WAY ecccececccssscss Wanted to speak to Guy and if not to some friend
and the secretary gave it to me as being Guy's closest friend and also
probably the first person who came in and the message was that he would
be outside the Athenaeum at a particular time that afternoon. I in fact
went out to see what was happening and there was no-one outside the
Athenaeum. There was in fact a figure waiting on the other side of the
road - the north side of Pall Mall looking as though he might be waiting
for someone but I'm afraid I was cowardly and not anxious to get into
more complications and simply ignored him but whether in fact it was the
person I don't know but he did say outside the Athenaeum and he wasn't
there and I can only remember that he was sort of eminently respectable,
very English-looking, sort of bowler-hatted figure not young, and that was

the end of it and then I did - This came up later - I did in fact tell

Dick about this - Dick or Guy - I think Dick ..... and the matter rested

there.

Well, we've never solved this. We knew about it - I know you did tell
us - in fact we knew because BELL told us -

BELL, BELL, yes.

But what BELL said was that it was a "Mr. STEWART",

Oh. Well, I remember that as he gave me the message it wasn't that but

I do remember - almost the only thing I can remember quite clearly about




this was thinking now STEWART - that could either be a surname or it
could be a christian name and I don't know which. So mind you - he may
merely have said someone called STEWART which wouldn't be contradictory
to what he said but I do remember perfectly clearly thinking now is this
Just a boyfriend or is it a business connection or what is it. I didn't
at any stage think that it could be someone in the game because I did not
think that they could conceivably behave like that and ring up and leave
that kind of message. But I am perfectly clear that he didn't say to
me "Mr. STEWART". I do remember going through this process in my mind.
Well, this in fact was on the 7th June, which is -

- and they went on the -

Oh they went back of May.

I see, yes =

But it was the day that it broke in the Press -

Yes, of course.

But before any names were published, simply "The 2 Missing Diplomats"
that was all. So that the ordinary reader of the Press -

Wouldn't have known.

Wouldn't have known who'd gone.

It would - of course at that stage I daresay I was seeing things - but I

never had a moment's doubt when the message came through that it was in

some way - that it was from someone who was aware of what was going on.
However it might not be from inside but was connected with it but it was
clear, you probably got the same impression from what BELL recorded, but
it was someone very agitated, I remember his saying someone who was very,
very anxious to speak to anyone, so to speak - and it was from the north
wasn't it or did BELL remember - ?

No I didn't hear anything about it -

I know it was a long-distance call and I've got it in my mind that it was
from - I think - well, clearly from the north.

Did BELL say when he received the call?

Can't remember that. It was that day, but I can't now remember when he

told me but my general feeling about the thing was that it happened about




lunch-time and the chances are I should think that I was going into the

c¢lub for lunch.

Well, I think I can in fact -

You can -

Reconstruct that for you. The appointment was for half past six.

Half past six? (very surprised) Oh. Well then I must have been - I
suppose I must have had lunch and then come back.

I think in fact you got the message, you went into the club in order to
collect the box.

But that must have happened much earlier -

No, it was on the 7th.

Was it? The - briefcase? You sure?

Quite sure. So you in fact must have got the message at about -
somewhere between four and half past.

And not at lunch time?

No.

But I thought the briefcase happened within the first day or two of ....
Well this was the first day - I don't remember all the details. I think
this was an extra one. Wasn't there one found - Guy left papers in the
club saying that you could collect them.

That I could - yes - that he or I could, yes. Which is a thing I've
still never understood.

csecescscsssssess StOry -

Well, I've never understood why he left them because they were in fact
not at all important, were they? Or were they?

Well, you've seen the list --

No, no - these were surely things from the flat mainly - or not?

Well, not only the flat -

Not?

No, no. These had been lifted and - I'm talking from memory now - but
you notice there's a gap of pages there =

Yes.

What I did was to pick out all the correspondence, official papers -

But the thing that was left at the club was simply one quite small




briefcase - an ordinary briefcase, an office briefcase, with not at all
many papers in it, largely newspapers and I've quite honestly forgotten
what the rest were but I never - I know that I've never been able to
understand why Guy left them in the club because the only compromising
pepers I found were, as I think I told you, two that I found in the flat.
Weren't there some here?

Yes.

There were some here, there were some in the flat and there was whatever
it was he left -

Yes -

I know that when we listed all the stuff we kept them separate - that is
to say we made lists of each.

Of each - so the number -

So I assumed that when I took these papers out of the folder that the
first lot were - shall we say from the flat and then other pages were more
official - non-correspondence and the next lot were from the club I
presumed.

I don't think that can be -

At any rate you did go into the club that afternoon - that I know and I
know BELL tried to get hold of you at 3 o'clock.

But I wasn't there?

You weren't there. Now he -

Oh, you mean he therefore had the message - ?

He received the message just before 3 o'clock. You received it from him
somewhere between four and half past and the appointment was for half past
six,

Yes. 1I'd got the whole timing of that wrong - I1'd associated it with
midday.

If the caller was able to get to the Athenaeum by half past six he can't

have been all that far away.

(very long pause)

I can only say that it is my recollection that the call came from the

north but of course it may be that the caller said "I am from" as




opposed to "I am telephoning from".

Did you suppose that it might have been Michael STEWART?

No.

Do you think now that it could have been?

I can only say that the figure standing on the other side of the road was
certainly not Michael STEWART,

Were you there at the right time?

Yes., Yes I was, yes, but as I say I took evasive action and I'm not at
all certain - the only reason I have for thinking that the person in
question might have been - the person standing there might have been -
was that he was obviously very, very nervous. But it certainly wasn't

Michael STEWART and -

Did you stay there long?

No, I told you exactly what I did and quite frankly my idea was avoid
anything if possible. I went in - I came out of the Reform Club, I
came from the club yes, no, I'm sorry it was the Reform. I came out, I
thought must look and see what's happening - I invented an excuse to go
into the Athenaeum and asked if so and so was there, looking round, saw
no-one, and on = I - well, I'm not very certain where but either in or
out saw this figure the other side and he was obviously waiting and was
obviously nervous.

You mean you went back to the Reform Club?

Went back to the Reform Club -

But you came out of the Reform Club?

Um. Yes, I told you made an excuse to go the Athenaem to pretend to ask
for so and so and then went back which means that I would have walked
twice -

You went back to the Reform Club after - I mean BELL had given you the
message at half past four and then you went away, you certainly left the
club -

Well, that I simply don't know. I should have thought probably - yes.
And then went back again?

Yes, that I just don't know at all - I mean I should think it's very
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unlikely that I wa8 sevevec... but I don't remember.

Do you think it could have been Michael STEWART? I mean our
assumption has been that it was because I know we were told "Mr. STEWART"
and this is the only Mr. STEWART that - er - we could conceive doing
this under those circumstances.

But for what reason?

Ask me enother.

No, but it's a fair question.

Why would he ring up?

On the assumption - two assumptions - either he was involved in the whole
thing or he was not. If he was involved - it's the last thing -
Well, I simply don't know whether this is .....e.... Or not as I say
what we've got to remember is that the headlines the day before - the
Daily Express on the 6th June - talked about missing diplomats.

Yes. You must also surely bear in mind that an enormous number of
people by that time knew that Guy had vanished - probably knew that
Donald -

Yes =

And therefore there were a lot of people who could have put two and two
together.

Well, Michael STEWART at that time - I mean he came back on that day -
Came back from where?

From what was presumably his honeymoon. I don't know if he's been
holidaying on the Mediterranean.

And came back to London? No I'm sorry I cling to my recollection that

the call was from out‘éPLondon. It simply is a memory but it is one of

those things which is pretty clearly marked in my mind.

When you said long-distance you said -

Well, I hadn't, I had in my mind the extreme north of Englend - not
Scotland but Newcastle isn't an invention, it may be wrong but I have sort
of visualised the thing and I think of it - I remember of it as coming
from that part of the country. But this is as you can imagine something

I've turned over in my mind quite often because it was a great puzzle and

[OP SECRET
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therefore of course may have added frills literally, but I'm fairly sure
that that isn't a frill -

You mean the north of England?

The north of England. It would be an idiotic thing to invent.

Yes.

But what baffled me at the time, it's the same thing as we've just said.
X rings up - either he's in or he's out and in either case I should have
thought he had every reason for not ringing up.

But he makes it clear, X, that this is something very urgent -

Very urgent, yes - very important, yes - certainly. But I only had this
second-hand but it was perfectly clear to me that BELL thought it
something very important. BELL thought that the speaker thought it was
very important. Then there was a moment when you thought of STEWART as
an American chap. You mentioned him to me - STEWART - stupid young man
who writes about paintings. You did mention it to me when we originally
talked about this - he was known as the Corporal.

When you say we originally talked about this =

Yes. A long time ago -

Not me. You mean the office talked -

Haven't we talked about it - *?

No, never,

Oh, haven't we? Haven't we? Oh, well then it must have been the office.
You mean at the time this was happening =

No, I thought much later, surely we have talked of it.

No, I've never talked about it.

o B W 2 W 2 o = o =

Oh. No, well in that case I must have talked with James Robertson or
someone, but at some stage - Stuart PRESTON - does that not mean - well,
at some stage the name of Stuart PRESTON has been put to me as being the
possible Stuert, and I'm sure it's absolute nonsence but I do remember
that. No, I thought it was in our early conversation.

No, I don't think we've ever talked about it. And as I say - I mean our

record shows him quite plainly as "Mr. STEWART". 1In other words BELL

reporting to us said Mr., -

TOD
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"Mr., STEWART" yes. Well I'm absolutely clear that he didn't to me but
there was no contradiction here - he must simply have said "someone
called Stuart". I do remember going through this process of wondering -
it didn't occur to me it was Stuart PRESTON - or Michael STEWART but I
did think this is one of those awkward cases where the name is totally

ambiguous - could either be a surname or christian name.

"

Well, what you ga¥® us originally was that you were late for this

appointment., But this isn't so?

No.

Well, what you gave us in '51 was obviously coloured by - ..... I mean
your need to be seconds late, but in fact you were there on time.

I was there - as far as I can remember I was there on time. I've no
recollection of being late. No I thought - I thought I said that I just
didn't keep the appointment ......cceove.... but I said I was late, yes.
Well, that didn't make sense because there was no reason for - why you
were late. As I say you received the message at least two hours before.
Yes. I suppose my excuse would have been that I was rushing about doing
other things but I certainly did keep it - I was certainly there; whether

I was there at the set time I don't remember but I've no reason to think

_ I wasn't.

Well, tell me about Michael STEWART.

Well, I know him - well, knew him for I haven't seen him for years = for
more than a moment - knew him mainly through museums - in a museum context
through a director(?) of the Victoria and Albert Museum - ASHTON - who
pushed him enormously - and rather imprudently,I think and then -

What sort of date?

Oh, before the war.

Certainly before the war but had you - I mean were you still at Cambridge?
No, I was living in London then. Was Michael STEWART at Cambridge?

Yes he was -

When?

He was there in '29 and '30. One year only.

What college? I don't think I knew him at all.
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I don't know what -

No, I didn't know him at alle No, I think of him - and then he
went to the Slades Noy, I think of him as an up-and-coming youngish
man at the V. and A., very much protected and pushed by ASHTON and
quite bright = gquite able - I don't even remember what department

he was in but he was quite intelligent. I never liked him to tell
you the truth. Then ASHTON went to the Ministry of Information at
the beginning of the War — I think = took Michael with him and pushed
bim there, then I think ASHTON had a row and went out — I'm not quite
certain about that.

A row with STEWART?

No, & row with the M. of I., didn't he? 1I'm not certain about that,
anyhow Michael STEWART had dug himself in there and then at some
stage went to Madrid, didn't he?

Lisbon.

Lisbon, yes. Still as M. of I. or had he already gone into the
Foreign Office?

And then he went to Rome.

And then went to Rome, yes. Well, I really, I mean I wouldn't

say that I knew him at all well and shouldn't have a useful view
about him - but -

But didn't you know him earlier than the V. and A.?

I don't think so, where?

-

*

Well, the first pb he took after Cambridge I think was Haileybury where

he replaced your brother.

Did he? (very surprised). I shouldn't probably have known -

You didn't know him?

I don't think so, no.

I think he was only there for a year or so then he went to the V. and A.
I didn't know, at least if I did I'd forgotten it..

Well now, what about his relationship with Guy?

Well, I should have said not very close. (Pause). My guess would

M ef

have been - my recollection would have been sort of - thowe—was I -
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Guy didn't know him at first?

I shouldn't have thought so = no. I shouldn't have thought Guy
knew him till the War, did he?

I think he did.

Did he?

What ‘about Kim? Did Kim know him?

I didn®t think Kim knew him at all. I've never thought of him and Kim
as connected at all. |

Did Guy ever talk about him?

¥o. I mean not in any relevant way = I remember that he was

the kind of figure who occurred in conversation through M. of I. but
was he actually in the Foreign Office Press Department or not?

No, not in the Press Department. He went over to the Foreign
Office in about - in *46.

Ch, after the War?

After the War; after he came back from Rome.

No, he was mainly a person I'd never attached any importance to in
Guy's life in any way.

Well, as you see there was a letter there - Michael of the Foreign

Office and in fact it was Michael STEWART.

It was Michael STEWART? It was relevant - I mean implied -7
' know |
I don'4/really - that - it was about a man named CHEKE.

What, later an Ambassador?

Well, there are two CHEKE's in the Foreign Service, one is Marcus
CHEKE who is dead and the other is Dudley CHEKE, I think.

Oh, Marcus CHEKE is dead - he's - yes. I simply knew him as having
been a diplomat and I think I've probably met him in that context -
but not a friend of i’ ot all and Dudley did you say? No, that
doesn't mean anything.

There wasn't then any close association between Guy and =7

Not -

Or for that matter between MACLEAN and STEWART or -

That I've simply no knowledge of at all and shouldn't have - I

mean I've no reason to think it. No Guy - I mean as you go on

T ™~ I ecr/, 7» - ;
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I'm aware of Michael floating through Guy's conversation = perhaps
rather more than I was when we began talking - it was something that's
never occurred to me at alle I remember that we used occasionally -
we both belonged to a curious little sort of technically club but
really a sort of restaurant in Soho place called *Garibaldi's® and I
remember on one =for purely irrelevant reasons = I remember meeting
Michael there on one occasion and having a disasterous donversation with
him and I think that he did go there a fair amount and that was a place
where Guy and I and also Kim used to go a great deal - and Tommy.

This was what - pre-War?

No - actually no this was during the War. Actually in fact Guy and I
used to go there before the War but I'm thinking of during the War and
frankly one of the few places where you could get decent food, no doubtd
on the black market during the War and I remember - I have particular
reason to remember meeting Michael there on this one occasion and
presumably therefore it meant that he went there fairly regularly
because at that date either you didn't go or you went there fairly
frequently. Guy certainly went a great deal and Kim used to go a good
deal and Tommy andeébf: it was a good place = welly ececcecscccos

Why did you dislike him?

I thought - well, I thought he was arrogant - well, arrogant and
conceited. It was partly that I disliked the whole — I disliked
Leigh ASHTON very muck for purely technical reasons in the museum he
was quite impossible and Michael was very much a protegé of his and I
think I probably disliked him because I thought Leigh ASHTON was really
pushing him pretty shamelessly and that he was taking advantage of it

and our particularly agonizing conversation I'11l tell you - irrelevant -

but the thing I do remember was that it was at the time fer E..Q l.....

‘ "w:m

and A. and there'd been a good deal of speculation
who would be appointed and I happened to go in for dinner that evening

and Michael said "have you heard, Leigh's been appointed Director of the

!
V. s’md A.?" and I said "Oh my God — how awful” forgetting eececccse
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forget! But I don't - apart from that - I don't myself particularly
remember meeting him there otherwise - I expeet I dide But it had
never occurred to me to think that there's any sinister connection at all.
But was Michael particularly left-wing?

I don't know - would you have said sc?

I shouldn't think I ever talked politics with him - but it had never
occurred to me. I can easily - if he replaced my brother at
Haileybury presumably that was largely through my brother's -

probably he arranged ite I could easily ask him what he remembers of
Michael STEWART.

Well, no harm.

Was he a Haileyburian?

No, I'm not sure where he was. No, I had assumed that you had possibly
suggested him to your brother but that didn't happen.

Oh no, I'm sure I didn't know him. Because that was what - was that
when my brother left or - he went away for a year.

Well, it may have been -

T think it was probably - well, that would be a long time ago = that
would be about *33/'34 - well then it probably — was that my brother

went to Germany for a year to learn singing and that would have been

oyl
- I think I could%et that - well that would have been between *33 and

'35 because 1 know we overlapped.

So that -

So that well might be, yes.

So he was - in that case he was simply standing in.

Standing in.

And then my brother didn't leave $i11 = no much too early - my
brother didn't leave Haileybury till '38 or '39 eccceccee Well I

can easily do that.

No harm. Well, finally was that - he didn't know Guy better than

- well, I'd imagined that he'd known Guy a good deal better than you
suggest - possibly -

Well you see —= that I don't know - I may be wrong about this - but if -

I knew Guy very well jndeed but there is always a possibility, not

|OP SE
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by design but that he had these cireles not within circles but outside
circles particularly over M.I.5., Foreign Office and so on and there

must be a lot of people whom he knew pretty well whom I might have met only

. . WRE Gouney
onces I mean in point of fact he really only brought me in if it appeared

to be useful in some way. But in the case of Michael it probably was not
quite the case because he also was in the museum world - having one foot
in my world being, I shoudd have thought I should have known.

And have you met him, seen him, heard of him since the War?

I believe I've met him once every three years gt cocktail parties

but I shouldn't think I've had a serious word of conversation

with him since - since the end of the War - since that rather disasterous
conversation. And he's still Foreign Office? Is he in London? I
have in fact seen him at a party somewhere quite recently but not to talk
0 = at the ABERCONWAY's or somewhere. He'd got very fat.

Had he? He was in Singapore, you know.

Oh, was he? No I shouldn't have thought he was -

But if he had made that tedephone call would you think it likely that

he would have - again according to BELL it was not that he wished to
speak to Guy or anyone else but to Guy or failing Guy to you,

according to BELL it was you by name.

Was it? Oh, I thought I remembered it wass&imply any close friend.

If it was me by name then that would point to Michael because an

unknown STEWART would have been unlikely to use my name. But = but
still why? (pause) You're sure about that, are you?

What?

That I was the second persom =?

Well, according to BELL -

I thought that I did think the other (pause) - rather strongly.

So you felt that BELL might equally well have passed the message to
somebody else in the Reform?

Well, BELL would have known that I was pretty well Guy's closest friend
and I suppose — I mean I wouldn't like to say that if Goronwy had come

into the club he mightn't have passed it on to him. No, that is my one

clear recollection but - ‘ Y CCEOADET
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Welly, I can only question whether —

No, what eould be the purpose of the ealler be —

Well, let’s go on with the list.

Well, Peter STUCLEY = he was in the B.B.C. - yes he was B.B.C.
Brigtol and then I suppose he went on to Edinburgh = not relevant.
TENNANT - I don't remember TENNANT. Terence — don't know. Tim
(very long pause)scescesccsee & NAME sscsvsesos(?) (presumably "To")
not relevant and is now dead. Catherine WALSTON we talked about the
other night. Fred WARNER -

Catherine WALSTCNY

Oh yes, that's Michael STRAIGHT's um sister-in-law.

Oh?

Person I made rather an unfortunate remark about. WEINBREN I don't
know at all. Sumner WELLES I think we've heard of. Geoffrey
WETHERED - well, (pause) oh, Jackie that was Jackie HEWITT. And

I suppose Geoffrey WETHERED - ke used ocecasionally to come and stay
- well, of course he was in the office in the beginning - no need to
worry about taate.

And purely - sex?

And purely - sex. John WEYMAN - very nice sort of solid member of the
Reform Clube I don't know what he does - B.B.C. or something I think.
Not important. Er, Esther -? Peter WHITNEY - don*t know. John
WILLIS - I know one, but it can't be the same one. "Zambo" - don't
know. Is that LONGFORD too?(?)

Yes - you know what that is.

Zambo?

Yes - er, Brian HOWARD?

Brian HOWARD?

No - Brian -

Oh, Bna.n HOWARD's boyfriend - oh was that it. (Not quite sincere)
Isn't that right?

Well, I knew him as Sammy - but it may well be Sammy.

I'm sure it's that,

{OP SECRET
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Mm, goodse I didn*t know - and I don't think I ever knew his name.
Arthur® - well, I wonder if that®s Arthur MARSHALL - ah, this is where
the break in numbers come is it?

Mm. Well it had come - we've already passed Arthur MARSHALL.

Yes. I was just wondering about the numabers - these are the ones
that came from -

Well, I know that they came from different sources, I can't say which.
You see, I'm sure these can't have come from the thing in the Club.
After all - it was completely e = ceccsccce(?) coocese carrying around
with you.

Well, if they didn't come from the Club then I think -

They may have come from here - that I think is perfectly right because
what was here was some very old = I'm trying to think how - to put it
to you - it was the layers that had settled and settled. It was

stuff that he - that Guy had taken probably from Cambridge to Ascot,

40 his mother's house and then when they wold that she asked if she
could dump a lot of Guy's stuff here. That's what these are, that was
it. Oh, that was the Billy I was thinking of - Billy BELTON, whether
it is or not I don't know. He was usually called Billy, but well

that might be, don't know. Geoffrey AVORY we've had. ARMSTRONG don't
know. Anne, probably BARNES. George BARNES. BARRINGTON-WARD.
BEDDINGTON, don't know. Isaiah BERLIN, John BETJEMAN, not relevant.
Have we ever talked about the trip that Isaiah BERLIN and Guy paid to ..
(Interrupting) we have, I think a little bit.

I can't remember whether we've recorded it or note Is it a subject
that would repay some thought? I never knew hbw it started - they
got as far as Washington, didn't they?

They got as — it was a "D’ scheme.

Well was it, or was it something they cooked up themselves?

Oh no. No, noe It was a 'D' scheme - that I'm perfectly certain
about - because when they got to Washington Guy got a telegram saying
come back at once. And when you say cooked it up themselves = I'm

not at all sure that Guy didn't more or less cook up his part and

attach himself to Isaiah, and was then summoned back = that I think is
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the case. But being -

Isaiah didn't proceed - he didn't get any further did he?

No. But he waited there; he wasn't summoned back immediately -
he waited there, as if the scheme might go ahead. And Guy was
more or less I think summoned back - um pretty well to be told that
he had no right ever to have gone. And I take it, as far as my
memory goes, Isaiah was being sent firmly and then, in the sort of
loose way that he always operated, Guy was able to think thgt he had
been given orders to go and it was impossible to prove either that he
had or hadn't.

But what was the object of the trip in fact?

Well because Guy wanted to get to Moscow.

Yes, but what was the Grand's object? I mean why -
Oh - that I don't remember in detail. It was what - in early 1940
(pause).
And when you say -~ I mean, Guy was hardly a free agent then. I mean
(inaudible)ececcss
Well, wasn't there - wasn't that in the period of no contact?
Well, I don't knowe.
T think it was, yes I think it was. But no, I think that one of Guy's
aims was to remake contact in Moscow. I think that was his real
interest. Yes, you see it was in - that makes sense, doesn't it?
Yes, if it was during the period that you were out of contact.
Yes, we were.
Even so, how was he going to get back?
Well, he maintained that he was sent

to go and
establish some kind of um - was it pooling information, I don't know
what.

Well, I really don't know what the object was -

B - and I take it -

| M The Foreign Office who vetoed.
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They vetoed the whole thing? Yes, yes. But I think I'm right

in saying that Guy before the Foreign Office vetoed the
whole thing.

Mm, perhaps they did.

I'm fairly certain - in fact I'm quite certain this was all the tactics
eececessesse Isaiah. But I'm pretty certain that Guy was simply brought
back - really like a little boy in disgrace, baving run away. Isaiah
stayed out there and then the Foreign Office knocked the whole thing.

That I'd forgotten.

~

Jé?(//b’

Isaiah stayed out in the Embassy.

That's right, yes. Oh, he didn't come back at all then?

I think he stayed in America for most of the rest of the war.

He was certainly there for a long time, yes.

This was - what, yes Cripps was presumably the Ambassador then, in
Moscow.

Yes. Not sure.

But I still think it was an extraordinary way in which to re-establish
contacte After 211 you did have contact, admittedly not ——

No at that stage I don't think we had any. I suppose we could have
done it but .. oh, not it seems to be absolutely in character. I see
nothing peculiar in it at all (laughing) I mean Guy getting a chance

to go to Moscow

to re-establish contact, do you see anything improbable in that? No

I think that really does make sense. DBut the whole thing was totally
scatterbrained. It was in fact - it wasn't even early in 1940 - it was
June, because I think it was after I got back from France. I think

it was probably July or August.

Wasn't he hauled over the coads by Henry or George?

Don't think so, no. Who again of course wasn't there. I don't think
g0, no. Whether he told them I don't know. (Pause) No that really
ig = I'm surprised that you're surprised. Beczuse it seems such a

completely characteristic Guy escapade. - against all rules ——
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M Yes, I suppose that was what led to his removal

have been very shortly after that.

He simply went in the general purge?

He went in the general purge, but the immediate cause was his being
arrested for driving, late at night, drunk and also with the wrong
kind of blackout = I think. And that was simply, that gave them the
excuse. And in fact he and I had spent the evening with at
sescssescel(?) seeesess I told you about just now and Guy - we'd both
drunk much too much whiskey. And in the Magistrates' Court

wrote I will say, a very nice letter to help Guy out and the case

was dismissed, but this was clearly enough for C or whoever it was to
say 'No -out'. But I think it was as far as I know, again I suppose
my only authority is Guy, but I think it was a general purge of people
who were very close to and Guy and certainly was a very close friend
of his.

Was this regretted? I mean from the Russian point of view? Guy's
removal?

Oh yese.

It was?

Oh yes. And then - whether it was the source of immediate trouble -
well (rather hesitant) - when I say it was regretted I'm not absolutely
certain whether we were in contact at the time, but certainly Guy was
very much ashamed and worried about it = obviously it would have been =
but then of course he got into S.0.B. (very long pause) ===

What were you going to say?

Well, I'm trying - um - wasn't S.0.E. formed out of so to speak
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Anyway Guy's removal was a blow? To Guy and -

It was certainly a blow to Guy and whether actually a direct blow to
Henry or George I don't remember I'm afraid - can't remember the timing
of ite (Pause)

Shall we hurry through the remainder of this?

BETJEMAN (muttered) "Bill" we've talked about eeecee.. (muttering)
Eton. Nigel BLACKBURNE - purely Cambridge friend absolutely harmless.
"Bobby", well, GRANT whom I don't know much about. Maurice BOWRA.

Ian BRABY just 2 name to me = Leonard MIALL I knew moderately. Baron
du BRETON no. Ralph BREWSTER - a name, can't do anything more there.
"Britannia Youth" we know about. Evelyn BROWNE I think was a - it'e

a man isn't it = I think was an Eton friend. John BRYAN -~ don't

know - probably Eton. His tutor at Cambridgee.
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From him to Julian.

Oh sorry.

These are letters which he wrote and then got back either forwarded
or =

Yes. Well, Julian i'd expect to be Julian BELL, but he wouldn't
have anything to do with McNAMARA would he?

What about Julian TREVELYN?

Well, Guy would have known him very little I should have thought

and certainly wouldn't have been involved in any of the McNAMARA
stuff, no.

No, well I don't think they necessarily -

No just mentioning McNAMARA - why the "Max" God knows. Well, -

If you like to have a look at that -

I will willingly - I doubt if it will help me much but I think I could
tell whether it was Julian BELL 2 I'11l put "? BELL". cescccescccsscccs
(both speaking quietly together) eccecececcccccs futor. Micky BURN
we've talked about - (Cyril BUTCHER] again it's a name I know 1

can't put anything to it - that was my tutor, and now a don

(J.R.M. BUTLER). CALDWELL - no idea. [Eric CHESTER - no idea.
cessssssscsses Patrick — M. Chris MAYHEW - we know him.

Michael - no, can't remember any of the others. Franz CCHN.

EN K3|89
EOOP we've 'talked aboute.| "Dame" = presumably, yes. David oh no,

wait a minute - Times, might be ASTOR?

Well, the 40 Pont Street certainly -

That's David HEDLEY, yes. He may have worked for the Times, I didn't
know/.] Well, that is - that was his doctor (LANSEL). Maurice DOBB
we talked about; DOBBS, again presumably his housemaster. EMERY
don't know, FERGUSON don't know. FLANDIN don't know. Don't know
("Frankie"). David (FOOTMAN). Don't know ("Frank"). Don't know
(FOTHERGILL). Charles FRY don't know. Roger FULFORD known.

WGeoff" - at that address don't know. That's (Georg) probably
KLIXBULL I should think. Then Murray GLADSTONE was a friend of his

who I knew very slightly — and was also a friend of Gavin FARRINGDON,

he was writing from there. _Oh, I should-have said Eton friend
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and I should have thought quite irrelevant. Now David GUEST - not
Haydon GUEST, that®s the other one isn't it?

OCh, I thought -

Isn't it or is it? Well there were two GUESTs - there was Haydon
GUEST and there was a GUEST known as seeseeee Either members of the
Party or very, very near.

Yes. I don't think they are.

I rather think so. Guy. (?A man called CONSTABLE? I don*t know).
GRIMSTON don't know. Don't know. Gerald HAMILTON - Tom HARRISON
also no. "H" — pings a bell (very quietly); oh yes, that's a
boyfriend - I can't remember, I think I could probably get a bit
nearer if I tried but it doesn't matter does it. Hector is
presumably MACNEIL. Hedley - don't know presumably a Christian

name isn'%t it? Mm. HEINEMANN, HELLENK, HELLER don't know.
HERBERT? Now John HILL, is that the very left-wing Oxford don?

Was he HILL? There was a - he's now a very distinguished historian
who might have taught Guy at Eton and, I'm really not quite sure about
it, I think, I don't know, a don at Oxford. HOUSSAYE don't know.
Brian HOWARD we know. ISHERWOOD we know. That's another Jack -

I can't remember his surname, anyhow a boyfriend of his, irrelevant.
Cambridge. JENNINGS - don't know. JOACHIM don't know. KATZ we've
talked of. Oliver KISCH was an undergraduate at Trinity - I can't
put anything to him at all; I thouéht he was a brother, I thought

he was an Apostle. Might —— I should have thought he was the sort
of generation of the Spanish Civil War but I can't put very much on
KITSON-CLARKe eesessssss LANSEL's his doctor. LAPSLEY we've had.
LEES we've hade Lionel = I should guess probably Lionel PERRYesco0socs
friend. David LUBBOCK - well, we've had LUBBOCK. Pat McKAY don't
know - we've had another Pat haven't we? Mary MACLEAN, oh it's
obviously not . . Jack MACNAMARA. MANBY, yes, that's the other — yes,
both the GUEST and the HADEN GUEST are both David, but I've still got
an idea they are two separate people. MARTELL don't know. MARTEN

don't know. Somerset MAUGHAM not relevant. MEIKLEJOHN dead and not

relevant. MECCATEZ don't know. "Michael™, well it looks as though
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they*ve identified him, I don't know. MILLS don't know. NEWCOMBE
don't know. "Nigel" we 've already had and doesn't look -

I think not Nigel BURGESS.

Noty note I don't know who that could be. Alphonse NITSCH no idea.
van OLDEN, van PEBORGH anything to do with LANSEL -=. Aunt Peggy
again. Peter, that will be Peter MONTGOMERY. PFEIFFER we know -
have we ever talked about PFEIFFER?

Well, we haven't really.

Not that I know very much about except that he was highly sinister.

But he was certainly involved?

Um - no, isn't PFEIFFER the one who was extremely, wasn't he -

Oh.

Because PFEIFFER surely was the right - sort of chef de cabinet to
DALADIER eeecccoss

Yes I believe you're rights Yes that's right.

A very, very sinister man. I've met him once or twice through Guy
absolutely - ugh.

And Guy was cultivating him?

Yes, very much. Yes.

On instructions?

Er, yes. At any rate for the purpose, and presumably on instructions.
Yes, PFEIFFER was, I think, his biggest cateh in France and his
biggest contact there. He was a very important person. One minute
(loocks at list) Guy once carried private letters from Chamberlain

to DALADIER which were given him this end by I cannot remember who and
which he delivered to PFEIFFER (all said slowly as if trying to remember).
And he steamed them open on the way - I don't think they were very
important. But that must have been - whether it was at Munich or

I think later but it was, so to speak, in one of those crises when
Chamberlain wanted to communicate with DALADIER - was DALADIER Prime
Minister at the time of Munich already; I think it was actually later,

anyhow - and Guy through (pause) — can it have beenD? No, he wasn't

iny, no -




»OFP ScCRET

=38~

Not at the time of Munich anyway

When did - er, he joined very soon after didn't he?

*39.

Would have been in on that sort of thing?

I shouldn't have thought so, no.

No, nor would I.

Anyway, these letters were given to some official body to =7

Ch well, no. I don't think they were, I think they were probably
given - I think they came from some - the whole point of this thing
was very unofficial.

Yes, but they were to be dealt with by some official body - I mean a
secret organisation if you like -

And I think it was And I think it was later than Munich. I think
it was

And Guy was chosen?

Guy was chosen to take them to PFEIFFER - partly I daresay because he
knew PFEIFFER - and this was part, it was like Chamberlain's
communications with HITLER behind the back of our Ambassador in Berlin.
I think it only happened once.

But they were intended to go through PFEIFFER in this way?

Yes, yes. Oh it was simply that PFEIFFER was the obvious - PFEIFFER
was simply the chef de cabinet for DALADIER. The point was to cut
out the Foreign Office and the Quai d4'Orsay - I've quite forgotten
that - (pause). And I'm sure it was and, not that it would matter,
but if you showed me a list of all these organisations, I could spot
the name. It was an elderly diplomat who was a knight - dear old -
Frank somebody who, who was the intermediary between the Cabinet Off-
not the Cabinet Office, but Chamberlain's own personal thing.

Yes. But how did Guy first get into touch with PFEIFFER? Was this
a Russian introduction? Or TRecoecsee

No, you see, I think that he probably met him through, either under
his own steam, or through You see that's where he was so -

incredibly clever - he'd use all these personal contacts, friends,

sex, anything. And at that time he was never‘qrggnised by the Russians

PR

and they wouldn't have the means. RYA
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Mm. Well, he steamed them open and provided them with the text?

And provided them with the text, yes. I don't remember = as far

as I can remember it wasn't terribly important. PBut anyhow that was
happening - or did happen oncey, I think it only happened once. But
there's no doubt that PFEIFFER was — he might have met PFEIFFER through
KATZ, but that's only a guess; they very much moved in that kind of,
rather clique, French circle. KATZ had a lot of friends.

Well, we've never really talked about KATZ. I mean KATZ was also
working for the Russians, was he?

No. I mean, not one - no. I should have always supposed definitely
nots Simply on the grounds, seemed a sort of - um - Trotsky supporter.
And again -

Unless this was very elaborate bluff, but he certainly wasn't - assuming
that Guy was telling the truth to me - he wasn't in the game cons-
ciously with Guy.

Guy was cultivating KATZ.

Guy was cultivating KATZ very much.

Again free lance - or was this under instruction?

Well, as part of the game, certainly. I only hesitate again because
it might have been at the period when we were out of touch, I don't
know. But cultivating KATZ was definitely routine. And I should
have said that the main purpose in cultivating KATZ was not so much

his contacts, though I think they were quite useful, as the fact that
he was an incredibly able economist and a very very clever man in every
way. And I think that Guy - and of course he was in England, in France,
in South America a lot - well I don't think he was in South America
long, but he had an incredibly good knowledge, total understanding of
economics, but also very good contacts, and I'm sure that Guy used to
learn a great deal about - well, sorti of French sececseses from him and
international events as well. But what KATZ was really doing, God
knows, - I @wouldn't like to think. ‘Tis maddening (véry quiet).

But there again you see — all the things came in = social contacts,

S€X, PimMPS cessecsccccs and it was all =. In fact to make them all

totally different lines of approach. But I'm fairly certain that




Guy - if KATZ was working for the Russians = Guy didn't know it.

I think he would have agreed with me (laughs) in saying that I had
no idea what KATZ might have been. Do you think he was working for
the Russians?

I don't know - we've no evidence.

(Pause) A very, very intelligent quite horrible man (?). (Pause)
Where did we get to? Oh PFEIFFER. PHILBY: POISSON - don't know.
That's Dennis® first wife (Varda PROCTOR). PULLEY, that might very
well - that might be his doctor, who was a partner of — I don't know.
I thought we came across his doctor.

Yes, that was LANSEL, but he had a partner whose name I've never seen
written, but who was always referred to as PULLEY - and I didn't think
it was spelt like that, but it just might be. von RABER I don't know.
Lettice RAMSEY, REBOUILLET don®t know. REHMANN don't know = none of
these (RIOITEAU) - ROCME. Well those are friends of his mother's
(ROCSEVELT). ROITENBURGER don't know. Victor, George RYLANDS,
Stephen RUNCIMAN. That'll be Sebastian SPROIT I should think almost
certainly, who was a Professor at Nottingham. That I think again

is Selby DARBY. Don't know him, (SELDES). Roger SENHOUSE - er,

not relevant. SHARMAN don't know. SHARP was the sinister archdeacon
of South Eastei'n Europe whom we talked about -

Well, was he?

I'm pretty certain that also he did live near Stroud. Yes that

must be. Equals the Archdeacon. Ralph SIEGMAN - yes, he was a
boyfriend. Peter STUCLEY - I don't know why I've queried that -
Peter STUCLEY was in the B.B.C. Lady THCQMSON - oh, that's the

wife of the Master. Derek THURLOW PRICR don't know. Tony don't
know. Well, that's the famous historian (G.M. TREVELYAN). George -
what's Tpr mean?

M Trooper?

B Oh may be, yes well it's sex. Rebecca WEE:P'//‘;ON WYLIE was that

-

Eﬁb t ( sad o0ld drunk at the Foreign Office — at the War Office whom Guy

éﬂ"lu’bﬁb’d knew. Guy cultivated him very carefully. I don't think he would
MR

(‘N et €> probably have got much out of him. But I do remember Guy telling
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me of one appalling party — I don't think anything happened in the
end - but Tom WYLIE was resident clerk and used to give these

absolutely wild parties in, well you probably know, in the War

Office. And I know there was one occasion when a coded telegram
came through in the middle of the night and Tom got sort of ceccecss
etc. "Oh decode these for me" and just threw the cipher at people.

I don't think anyone had a camera, so it wasn't - so to speak. But
there certainly was the opportunity there.

But you don't think that he was conscious, do you?

Ch, I'm sure he wasn't; absolutely certain, no. No, but he could
have been used. Very easily.

Was there any affinity there? I mean, I know he was queer, but
between him and Guy?

No, none. No, the parties used to be entirely queer parties.

But what you are aiming at, is that Guy was deliberately cultivating
him?

Er, yes certainly. He also liked him. He also liked him as a
person - he was sort of a good drunken companion. Actually it

was through Tom WYLIE he met Jackie. But I'm sure Tom WYLIE was

as simple as could be.// Paul WALLRAF. VWell, actually he's probably

®

someone you've got an'enormous file on, but he's quite irrelevant.
He comes from that well-to-do Cologne family, bankers I think they
were, who came over here rather shortly before the War = I phink he
isn't Jewish - and came over and therefore was automatically suspect
at the beginning of the War and I think was interned for the whole
War. And indeed probably wasn't very anti-Nazi, but really I
completely feel an unimportant character who is sort of married

and set up as an antique dealer. Florence WALSTON is presumably
Catherine's mother. Yes, Newton Hall, would be. That was the old
Sir Henry WALSTON's widow. But I'm sorry, it hasn't frankly
stimulated my — what I did wonder locking at this was whether ,

it not having produced very good results, whether you could at

some stage let me have as detailed a summary of the various - of

really Guy, primarily Guy, but the other two eh, Kim obviously,
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as you decently can, partly because I can probably tell you a
certain number of things are untrue, and partly because it might

set something in mind. Do you think that would be =7?

Well, it's the hell of a task because you see Guy's record has as
many as thirty volumes.

Ch God! But haven't you got a sort of candid summary from which
you could bowdlerize?

I don't think that's going to help you. esssssss(talking together).
Well, the sort of thing that I was thinking of, was one of the

very first things when we first talked - you said "Was Guy's

return to Europe arranged or not? Well, I knew it wasn't, but it
occurred to me that there might be things like that. It may be that
they are now all so academic that it doesn't matter.

Yes, well -

Anyhow that's up to you.

What I did wonder was whether you would be prepared to meet somebody
besides me?

Yes, of course.

You see, I find it terribly difficult as you can see, I've hardly
been able to help you at all because I honestly don't know these
details.

No. You can't, no. Of course not, no.

But if I can bring somebody else along -

Yes. You mean sort of more on the Party and Cambridge in the *'30's.
Well, Party and Cambridge - that would be somebody quite different.
And whether this is worth doing, I really don't know now.

(Speaking together)

Well, I mean I would have welcomed being able to bring somebody
today who KNOWS seececssscsscsssccocccs MOTE thoroughly than I do.

T don't think it would help (very quiet)

No, I don't think on this stuff it would, but when I have got something

which = in which we really are interested and where it would help
to have somebody really up in the detail - I mean it won't be

probably more than one person.




No.

And at the most two.

No, no of course. I was only as you can imagine =

I think that it would really help, because I can't prompt you with
this sort of stuff in the way that I ought to be.

Noy, no of course.

So we might do that when you get backs But it really does depend
what the subject is, but if it does require a greater knowledge of
detail than I possess, I think it would be helpful.

No. Of courses Noy I only said that in the first instance when I
sort of - - -

(Talking together) sesssss no, you've been very, very kind.

- but I did feel on this one that I wasn't really the right person
to do ite Well, I'll think about the other and, as I say -
(interrupting) - Don't - er - no advantage from my point of view but
I just thought that if it was possible -

I think probably it's going to be cescssssssssss it out between
immense detail, which is the sort of think which might strike a
chord, and the sort of summary which one puts up, um - you know,

a couple of pages. I mean it doesn't seem it would be much use.

But I'11 think about that. (Talking together). Well, I've got

. one request — you've got to go haven't you? -

No, no I haven't. No, I just -

Lo | Do you know James McGIBBON?

PF 51,559
MacG \BBON James who?

P 43y o
Pl MacGIBBON - publisher.

5/4fs.

No.

MacGIBBON and KEE publishers.

No, I don't think I do.

Never - you've never heard of or met?

Not that I know of, no. The name's faintly familiar but I can't -

no. For why?

Well, I'm simply - I mean if you had met him -

Oh, I see.




Or knew anything about him -

Noy, I haven't. What do they publish? What sort of thing?
General and novels? I don't know. They don't specialise.
No.

Well now, connected with MacGIBBCN, and this is a name which I

think you will know, is a man named Anthony LOUSADA.

Yesy, I have met him - quite recently - um -7

He's a solicitor.

Yes.

And he's a Trustee of the Tate.

Ah, yes. Then I'm not sure that I have met himes That's -
that's the context, yes. Yes, I know of him, yes.

I wondered if you knew anything about him?

No, I know a lot of people who know him.

It's not the sort of thing that I want you to make enquiries about,

unless they could -

Yes, unless they could be done - welle It's the kind of thing I
could very easily if it's O.K. in the perfectly normal course of
conversation, ask someone like Dennis PROCTCR who is Chairman and
Trustee — I mean in a quite casual way.

But at any rate, neither MacGIBBON or LOUSADA has any meaning in
this context?

In this context - absolutely none at alle No. MacGIBBON I really
don't think has any hidden meaning of any sort - and LOUSADA, now
you say it, I certainly have met him. I've met him in this kind
of context - in Tate in particular context. But no more.

But you don't - I mean know anything about them?

Nothing at all, no. And very unlikely to be able %o find out
anything relevant.

Well, I think, don't bothgr.

Mm. Goode.

0.K. Well, I think I ought to get back = it's getting on for six.




Let me get you one drink - I've got a couple of things to talk

to you about -

Yes, 0.K.

Whiskey?

Mm.

Soda or water?

Water.

(Pause)

Well you were telling me the story about Lizy giving you a document.
Document, yes. What happened as far as I can recollect the situation
was that she got in touch with me one day and showed me a = I should
say it would be a single quarto sheet - I'm clear that it was a very
short report, of something scientific and said to me "will you look
through this and meke certain that it'’s so written that no-one could
imagine - would guess - it was written by a foreigner. Would you

see the English is absolutely colloqual and correct." As far as I can
remember, it was; and it meant almost nothing to me at the time, but
later it did come back to me - it was talking about the release of
energy and so on and I've very little doubt in recollection that it was
something to do with, coupled with early stages of atomic energy. And
I do remember it wasn't very highly technical - I mean it didn't contain
elaborate equations or anything; and it was extremely generalised.
Well, now, as far as the dating of this is concerned, you thought

that it was probably after you had ceased to work through Lizy.

That was my first feeling - based chiefly on the fact so to speak, that
this was an unusual incident, but it is theoretically possible that it
might have been an unusual incident during the days of contact - I

rather doubt that because I think it probably was after, but I couldn't

be certain of that.

Can you remember anything about the content - I mean, did it show in

any way where the man might have been?

No. I'm fairly sure there was no indication. It was a purely

factual statement about the nature of the experiments that had been -




well not even experiments, I mean simply a statement about the
source, this new source of energy. But I do remember it was

that, and therefore it must have been cccsesce

Mm. Well as far as the dating is concerned it could be anywhere
then between your joining the office in June 1940 and the end of the
War?

Yes, I'm pretty certain it wasn't very late in the War. But that's
only a hunch.

And the impression that Lizy gave you was that the purpose of fnsuring
that it appeared to be written by an Englishman, was that if it did
fall into -

Into our hands - yes.

Hands other than the Russians.

Unintendedly?

Yes! = they wouldn't deduces

(Talking together) They wouldn't immediately - they would assume the
author was an Eglishman.

Yese.

No, that was explicit — I mean that wasn't xeadly a guess.

(Mutters smething).

Yes. Well, it's a bit difficult to see where anyone can take that.
I mean I suppose that sort of document if it was to be of any real
value to them would really have to go into the - er - scientific
detail, mathematical detail, I mean a broad statement —-

I should have thought so, yes. But I don't know enofigh about the
development of the atomic energy business. It's conceivable that
someone may in those days have had & eecccecocccce intuition about
the basic method of approaching the subject. I don*t know - that
would be -

I don't think that was known (talking together).

The problem was how, rather than -

Was how, yes. But then -

M - whether -
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Well then, I mean, it certainly didn't talk about apparatus. Or
anything like that at ally, it wasn't detailed in that way in any
sense.

And the document was in fact in good English?

Yes. I can't now remember, but I may have altered a word or two,
but in fact it was in very good English. I should think it had
probably been played about with by Lizy already, whose English was
good but not perfect.

And you would have assumed at the time that this would have been
going back through Bob STEWART although nothing was said to =%

Well, no - that was really only a sort of deduction I was making

this afternoon - you were saying why all this precaution if it was

going straight to George.

Yes. And if George were here - I mean if it were during the period
after George had returned, there's no good reason whyiéighldn't
have appealed to you.

No, none.

Well the other thing you told me - certainly did come as a surprise
to me. I think if you could repeat back to the record (telephone
rings). Is that for you?

No, no, doesn't matter. No nothing at all.

About how MACLEAN - as I remember it - Guy, after he returned from

America told you that Donald had told his brother Alan that he was

. working for the Russians?

Yes.

And you thought that he must have done this fairly recently?

Yes. I rather strongly have that impression.

But do you think that this was information that Guy brought back with
him from America, or something he acquired after he -

Oh no — I think it was something he acquired here. That's my
impression from seeing Donald -

Having seen Donald, Donald said =

Donald said "Look I've already told Alan."
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Blurted it out to Alan and as you say he had blurted it out to a lot
of people

Well, I was going to say I mean it may --

No more than that.

In fact of course he was telling all and sundry.

He really was quite ﬁggé‘ 6%; Not merely one or two people.

Well, the kind of reports you receive after the event I suppose,

one can never tell to what extent hindsight has played it's part

but people were saying that when he got tight he was blurting it out
to everyone. Certainly Alan never told us that and I don't think
that anything in Alan's behaviour would have led us to - to guess it.
No, I can't conceive = you could really expect Alan to have told you.
No, no; Have I ever asked you about Melinda, whether she was

privy to it?

I don't think you have (pause). The only evidence I have about
this would have been — I never met Melinda, you see — would have
been what I know about the very last days and - the only evidence I
could have would be about the time when Guy went down there to dinner
on the way and all I know about that is what I read in the papers.

Guy never gave me any kind of hint that she was conscious of it -

but I do remember that she was going to be given a code word which
was 'Ajax' for anyone who came to talk to her as from Donald but I
don't remember at all that she was being told who that person would
be coming from

But when did you learn that?

That? Guy must have told me that on the day that he left. On the
morning when he came round to see me here.

Well, you assume therefore that either that day or previously Melinda
had been told that they were going and that =

I think she was only going to be told that evening - actually I think
she must have known — I'm now only deducing - I think she must have

known when they left that they were running from something for after

all one of them was hidden in the back of the car = one of them

hidden in the boot of the car oo»oooooo‘oto.o»Qo(laughter) ess000000008000
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They had dinner as far as I know -

They had dinner, yes but I have an idea that =. They hired a car
from round here -

= and they drove down to =

- and they drove downto -

= and had dinner -

Yes, that's right. And then -

- they went -

I can't think how I can know this but I thought I knew that Kim was
then if not in the boot concealed in the back of the car -

Guy?

No Kim - sorry, er — Donald, not Kim of course, but you see Guy - it
was thought that everyone was watching Donald, therefore it was important
that Donald shoudn't be seen driving out of town. And therefore he
was simpdy lying on the floor. How can I know this?

I don't know. I'm sure I couldn't tell youl

And it's not the kind of detail that George or someone would have ceccseces
But at any rate Melinda must have known that night.

Yes.

Because she would then have been given the code word 'Ajax’.

Yes. But whether she knew from whom the emissary would come — I think
she very probably did.

Yes.

Guy was under a false name, wasn't he?

Yes, he was =

- and hadn't previously met Melinda?

Well, presumably not -

No, I think very likely not = you see Donsld had been abroad so much

that I'd certainly never met her - they hadn't been married very long,
had they?
Ch yes.

Oh, they had?

They married in *39.
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Did they really? But Donald had been abroad a great deal in the
interval.

Oh, yes. Well, Paris, America, Egypt - that was all. He went to
Cairo soon after he came back from America so he had been abroad

a good deal.

My impression is that I'd really not seen Donald between say *'39 and

a week or two before he went off - or month or two.

But at any rate Guy did discuss with you the problem of Melinda?

Yes, and I think it was = I think the conclusion was that she was going
to be told but I think the implication is that she didn't know anything
before.

But she took it remarkably well - remarkably well.

And is a remarkable woman?

No, I said took it remarkably well. I don't know whether she's a
remarkable woman or not = I supposé she is. I don't know how
successful that marriage was = it appears to have lasted through the
years -

Yes (both speaking together)sescecessss It had been threatening to break
up very much-

There were lots of suggestions at the time that it was on the rocks -
but whether this was information which was sent to us or whether it was -
No, I think that was true -

I simply don't know-

I mean presumably because Donald had been drinking so much - it was
almost intolerable. And then there was the fact that Donald was

R gL, ; )
turning £eiéit£ni&x queer again but I don't think that was true -

I don't think there was any foundation for that - it was certainly

being said at that time. And if frue was I think, only a passing thin%k
They are still together?

As far as we can tell it's surviveéd.

But there were rumours several years ago =

Oh yes, there were but there's no evidence of it. Well, I think I'd

better be goinge

END OF TAPE
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2 09.16: Mrs. BASSETT telephoned to Anthony
BLUNT at his flat.

10.20: Mrs. BASSETT telephoned to Anthony
BLUNT at his flat. (about story of
two Foreign Office officials in the
Daily Express) Anthony BLUNT said
he would get on to "Dick" (DGW)

Incoming call asking Anthony BLUNT to
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